



**အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ မြစ်ချောင်းများနေ့နှင့် ရေကာတာ ဆန့်ကျင်ရေးနေ့အတွက်
ကရင်မြစ်ချောင်းများစောင့်ကြည့်ရေးအဖွဲ့မှ သဘောထား ထုတ်ပြန်ချက်**

၁၄ ရက် မတ်လ ၂၀၂၅ ခုနှစ်

(သောကြာနေ့)

ယနေ့ မတ်လ ၁၄ရက်နေ့ ၂၀၂၅ ခုနှစ်တွင် ကျရောက်သော အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ မြစ်ချောင်းများနေ့နှင့် ရေကာတာဆန့်ကျင်ရေးနေ့တွင် သံလွင်မြစ်ကြောင်း တစ်လျှောက်နေထိုင်ကြသော ဌာနေကရင်လူထုများ၊ ကရင်အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများ၊ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်အရေး တက်ကြွလှုပ်ရှားသူများမှ ပူးပေါင်းပြီး သံလွင်မြစ်ကမ်းတွင် စုရုံးကာ မြန်မာနိုင်ငံရှိ မြစ်ချောင်းများ လွတ်လပ်စွာ စီးဆင်းနိုင်ရန်၊ သံလွင်မြစ်ပေါ်တည်ဆောက်မည့် ရေကာတာစီမံကိန်းများ ရပ်တန့်ရန်နှင့် ဌာနေလူထုများ၏ တောင်းဆိုချက်ဖြစ်သော ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့် ရရှိရေးအတွက် ယခုသဘောထား ထုတ်ပြန်ချက်အား ထုတ်ပြန်ကြေညာလိုက်သည်။

မြစ်ချောင်းများသည် ဇီဝမျိုးစုံမျိုးကွဲများ အပါအဝင် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်နှင့် ဂေဟစနစ်ကို ထိန်းကျောင်းပေးသည့်အပြင် မြစ်ကြောင်းတစ်လျှောက် နေထိုင်ကြသော လူမျိုးများ၏ ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် ရပ်တည်ရှင်သန်ရေးအတွက် အရေးကြီးသည့် အခန်းကဏ္ဍမှ ပါဝင်ပါသည်။ ထို့အတူ မြစ်ချောင်းများသည် စီးဆင်းရာဒေသတစ်လျှောက် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအတွက် ငါးဖမ်းခြင်း၊ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ခြင်း၊ စိုက်ပျိုးရေးလုပ်ငန်းများမှ တစ်ဆင့် အသက်မွေးဝမ်းကြောင်းကို အထောက်အကူပြုနေသည့်အပြင် ယဉ်ကျေးမှု၊ ရိုးရာဓလေ့များနှင့် ဝိညာဉ်ရေးရာ အမှတ်လက္ခဏာများ တည်ရှိရာလည်း ဖြစ်သည်။ ခေတ်အဆက်ဆက် အုပ်စိုးသူများမှ မြန်မာနိုင်ငံရှိ မြစ်ချောင်းများပေါ်တွင် ရေကာတာ စီမံကိန်းများ တည်ဆောက်ပြီး လျှပ်စစ်ထုတ်ယူရန် စာချုပ်များ ချုပ်ဆိုခဲ့ကြသော်လည်း ဗဟိုဦးစီးစနစ်၏ စီမံခန့်ခွဲမှု အလွဲအမှားများကြောင့် လက်ရှိတွင် လျှပ်စစ်စွမ်းအင် အကျပ်အတည်းကို ရင်ဆိုင်နေရပါသည်။

မြန်မာတစ်နိုင်ငံလုံးတွင် ဌာနေလူထု၏ သဘောဆန္ဒမပါဘဲ သတ္တုတူးဖော်ရေး လုပ်ငန်းများလည်း အရှိန်မြင့် လုပ်ဆောင်လာခဲ့သည့်အတွက် မြေယာဆုံးရှုံးခြင်း၊ သစ်တောပြုန်းတီးခြင်းအပြင် မြစ်ချောင်းများ ညစ်ညမ်းလာခြင်းများ ကြုံတွေ့နေရပါသည်။ လက်ရှိနိုင်ငံရေး အခြေအနေများကြောင့် ဖြစ်ပေါ်လာသော ကုန်ဈေးနှုန်း အဆမတန် များပြားလာမှုနှင့် အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်း ရှားပါးလာမှုစသော ပြဿနာများအတွက် လူထုများသည် သံယံဇာတအပေါ် အမှီပြုလာပြီး နေ့စဉ်ဘဝ ရပ်တည်ရေးကို ဖြေရှင်းနေရပါသည်။ ၂၀၂၄ ခုနှစ်အတွင်း ပြင်းထန်ပြီး ပုံမှန်မဟုတ်သော မိုးရွာသွန်းမှုများကြောင့် ရေကြီးရေလျှံမှုများ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည့်အတွက် ဌာနေကရင်လူမျိုးများ၏ နေအိမ်အဆောက်အဦများအပြင် စိုက်ပျိုးရေးနှင့် စားနပ်ရိက္ခာဖူလုံမှုကို ထိခိုက်ခဲ့ပါသည်။ မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း သဘာဝပတ်ဝန်းကျင် ထိခိုက်ပျက်စီးမှုကို အရေးတယူ လုပ်ဆောင်ခြင်း မရှိပါက ရေရှည်တွင် ရာသီဥတုပြောင်းလဲမှုကြောင့် လူထုများ၏ လူမှုဘဝရပ်တည်မှုနှင့် ခံနိုင်ရည်ရှိမှုကို ခြိမ်းခြောက်လာမည်ဖြစ်ပါသည်။

၂၀၂၃ ခုနှစ်အတွင်း စတင်ခဲ့သည့် ၁၀၂၇ စစ်ဆင်ရေးအပြီးတွင် သံလွင်မြစ်ပေါ် တည်ဆောက်မည့် ရေကာတာစီမံကိန်းများ အကောင်အထည်ဖော်လာနိုင်စေရန် တွန်းအားဖြစ်လာနေပြီး လူထုအတွက် စစ်ရေး ပဋိပက္ခများနှင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာ အကျပ်အတည်းများကိုပါ ရင်ဆိုင်လာရနိုင်ချေ ရှိနေပါသည်။ အထူးသဖြင့် (၂၀၂၄)ခုနှစ် ဇူလိုင်လအတွင်း ဝပြည်သွေးစည်းညီညွတ်ရေးတပ်မတော် (UWSA)မှ ရှမ်းပြည်နယ် မြောက်ပိုင်းတွင် နယ်မြေအများအပြားအား ထိန်းချုပ်လာနိုင်ခဲ့ပြီးနောက်ပိုင်း တရုတ်ဦးဆောင်မှုဖြင့် လုပ်ဆောင်မည့် ကွမ်းလုံရေကာတာစီမံကိန်းနှင့် နောင်ဖာရေကာတာစီမံကိန်းများကို စတင်လုပ်ဆောင်ရန် အလားအလာ ရှိလာခဲ့သည့်အတွက် အရှေ့တောင်အာရှတွင် လွတ်လပ်စွာစီးဆင်းနေသည့် မြစ်တစ်စင်းဖြစ်သော သံလွင်မြစ်၏ အနာဂတ်နှင့် ဒေသနေ ပြည်သူများအတွက် စိုးရိမ်ဖွယ်ရာ အခြေအနေပင်ဖြစ်ပါသည်။

ဌာနေကရင်လူထုများသည် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်နှင့် ဂေဟစနစ်များကို ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရန်အတွက် သံလွင်ရေကာတာ စီမံကိန်းများကို နှစ်ပေါင်းများစွာ

ဆန္ဒထုတ်ဖော်ခဲ့ကြပြီးဖြစ်သည်။ တစ်ဖက်တွင်လည်း တန်းတူညီမျှမှုအပေါ် အခြေခံသည့် စီမံအုပ်ချုပ်ခွင့်ကို မြှင့်တင်သော၊ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင် ထိန်းသိမ်းခြင်းနှင့် လူထုပါဝင်ဆုံးဖြတ်ချက်ချနိုင်သော၊ ဒီမိုကရေစီ၊ ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် တရားမျှတရေးကို မြှင့်တင်သော ဌာနေကရင်တိုင်းရင်းသားများ ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်သည့် နယ်မြေများ (Indigenous Community Conserved Territories)ကို အသိအမှတ်ပြု ဖော်ထုတ်နိုင်ခဲ့ပါသည်။ အဆိုပါ လုပ်ဆောင်ချက်များသည် ဌာနေကရင် တိုင်းရင်းသားများ၏ လူသားနှင့် သဘာဝအရင်းအမြစ်များအပေါ် အပြန်အလှန် ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်နိုင်ရန်၊ ရေရှည်တည်တံ့ပြီး ငြိမ်းချမ်းသော အနာဂတ်ကို လျှောက်လှမ်းနိုင်ရန် လူထုအခြေပြုချဉ်းကပ်မှုများပင်ဖြစ်သည်။

ယနေ့တွင် ကျရောက်သော အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ မြစ်ချောင်းများနေ့နှင့် ရေကာတာဆန့်ကျင်ရေးနေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံရှိ မြစ်ချောင်းများပေါ်တွင် လူထု၏ သဘောဆန္ဒမပါပဲ အမြတ်ထုတ်နေသည့် သယံဇာတထုတ်ယူမှု စီမံကိန်းများအား ရပ်တန့်ရန်နှင့် မြစ်ချောင်းများ၏ အဓိကအခြေခံအခွင့်အရေး ဖြစ်သော “မြစ်ချောင်းများ လွတ်လပ်စွာ စီးဆင်းနိုင်ခွင့်”ရရှိရန် ကျွန်ုပ်တို့မှ တောင်းဆိုလိုက်ပါသည်။

တိုင်းရင်းသား တော်လှန်ရေး အင်အားစုများအနေဖြင့် :

- သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်နှင့် လူမှုဘဝ ထိခိုက်မှုများသော ပြည်သူလူထု၏ သဘောထားဆန္ဒမပါဘဲ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်နေသည့် သယံဇာတ ထုတ်ယူသည့် စီမံကိန်းများနှင့် သံလွင်ရေကာတာ စီမံကိန်းများကို ကန့်ကွက်ရန်နှင့် ရပ်ဆိုင်းထားရန်။
- ဌာနေ လူထု၏ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင် ထိန်းသိမ်းရေး ဓလေ့ထုံးတမ်းများနှင့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကို အသိအမှတ်ပြု ကာကွယ်ပေးရန်။
- ရေရှည်တည်တံ့သော သဘာဝသယံဇာတ အရင်းအမြစ် စီမံခန့်ခွဲမှု ဆိုင်ရာ စနစ်များအားကောင်းလာစေရန်အတွက် လူထုအား အကာအကွယ်ပေးသော သယံဇာတ စီမံခန့်ခွဲခွင့် မူဝါဒများကို ထည့်သွင်းရေးဆွဲရန်။



အမျိုးသားညီညွတ်ရေးအစိုးရ (NUG/ NUCC) အနေဖြင့် :

- သယံဇာတ အလွန်အကျွံ ထုတ်ယူမှုကြောင့် ထိခိုက်ခံစားရသော ဒေသခံပြည်သူများအား ကုစားမှုများ ပြန်လည်လုပ်ဆောင်နိုင်ရန်အတွက် အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းများနှင့် ပူးပေါင်းပြီး နိုင်ငံတကာနှင့် သက်ဆိုင်သူများအား အရေးတယူ လုပ်ဆောင်လာစေရန် တိုက်တွန်းမှုများ ပြုလုပ်ရန်။
- ပိုင်ဆိုင်ခွင့်၊ စီမံခန့်ခွဲခွင့်နှင့် အကျိုးအမြတ်ကို အခြေခံသည့် သဘာဝအရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာ မူဝါဒများအား (Bottom-up)ဖက်ဒရယ်စနစ်ကို အသိအမှတ်ပြု လိုက်နာရန်။
- သံလွင်မြစ်၊ ဧရာဝတီမြစ် အပါအဝင် မြန်မာနိုင်ငံရှိ မြစ်များအား လွတ်လပ်စွာ စီးဆင်းနိုင်စေရန်အတွက် တွန်းအားပေးလုပ်ဆောင်ရန်။

အာဆီယံအပါအဝင် နိုင်ငံတကာအသိုင်းအဝိုင်းများ အနေဖြင့် :

- စစ်ကောင်စီအား အစိုးရအနေအဖြစ် အသိအမှတ်မပြုရန်။
- အကြမ်းဖက် စစ်ကောင်စီအား ငွေကြေးအရ ထောက်ပံ့ပေးနေသော စီးပွားရေး အရ ပူးပေါင်းလုပ်ဆောင်နေမှုများကို ရပ်တန့်ရန်။
- အာဆီယံ၏ ဘုံသဘောတူညီချက် (၅)ရပ်အား စစ်ကောင်စီမှ လိုက်နာရန် ပျက်ကွက်ခဲ့ခြင်းကြောင့် အာဆီယံ အနေဖြင့် ဘုံသဘောတူညီချက်များအား ပြန်လည် သုံးသပ်ရန် နှင့် တိုင်းရင်းသားတော်လှန်ရေးအဖွဲ့အစည်းများ နှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် ။

ဆက်သွယ်ရန်_

- ၁) နော်ဆာမူး - +66979958177 (Karen, English)
- ၂) စောဟဲစေး - +66930855326 (Burmese, English)



ကညီတၢ်ကွၢ်ထွဲကဟုကယၢ်ထံကျိထံကွၢ် အလံာ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤဖဲ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျါၣ်
တၢ်ထီဒါထံတမၢၢ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤမုၢ်နံၤ
လါမးရှး ၁၄သီ, ၂၀၂၅နံၣ်
မုၢ်လုၢ်ဇါ

လါမးရှး ၁၄သီ, ၂၀၂၅နံၣ် လၢတၢ်မၤလၢကပီၤ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျါၣ်တၢ်ထီဒါထံတမၢၢ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤမုၢ်နံၤအံၤ ကညီပုၤထူလံၤဖိလၢအိၣ်ဆိးလၢ ဃိၣ်လိာ်ကျိထံနံၤသ့ၣ်တဖၣ် လၢတၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ်သးဒီးကညီဂံၢ်ခိၣ်ထံးကမျါတၢ်ကရၢကရိ, ခိၣ်ဃၢၤန့ၣ်ပုၤဟူးဂဲၤဖဲမၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, ပၣ်ဖျါထီၣ်သးလၢဃိၣ်လိာ်ကျိထံကျိနံၤလၢတၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ်သးအဂီၢ်လီၤ. တၢ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤအံၤ မုၢ်ဒ်သိးတၢ်ကမၤဆူၣ်ထီၣ် တၢ်ဂဲၤလိာ်လၢထံကျိလၢအိၣ်လၢကီၢ်ပယီၤပူၤတဖၣ်ကယွၤလီၤသဘျဲအဂီၢ်, တၢ်ကိးသတြီထီၣ်လၢတၢ်ကပတုၣ်ကွံာ်တၢ်တ့ထီၣ်ဃိၣ်လိာ်ကျိထံတမၢၢ်တၢ်တိာ်ကျဲၤတဖၣ်, ဒီး တၢ်ကပၣ်ပနီၣ်ပုၤထူလံၤဖိတဖၣ်အတၢ်ဂဲၤလိာ်လၢတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ် ဒီး နီၢ်ကစၢ်တၢ်စံာ်ညီၣ်ပၤလီၤသးခွဲးယၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ထံကျိထံကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ကၢၤဃၢ်ဝဲ ခိၣ်ဃၢၤန့ၣ် ဒီး တၢ်မူတၢ်တဖၣ်, ဒီး ဟံးဃၢ်ဂၢၢ်ကျါဝဲပုၤတၢ်လၢအဒိးသန့ထီၣ်အသးလၢအီၤတဖၣ်အသူးအသ့ၣ်အလၢကပီၤ ဒီး အတၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး ထံကျိထံကွၢ်တဖၣ်မုၢ်တၢ်ရဲဒိၣ်နီၢ်မးတခါတၢ်လုၢ်အိၣ်သးသမူလၢကလုာ်ဒ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် ဒ်အမုၢ်တၢ်ဃုအိၣ်ဒ့ၣ်ဃုအိၣ်ညၣ်, တၢ်ကူလံာ်မၤကၤ, ဒီး တၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မူပီၤညါဒီးမုၢ်ကျိဝဲၤကွၢ်အမဲာ်ညါ, ထံကျိထံကွၢ်တဖၣ်အရဲဒိၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ တၢ်စိာ်မူစိာ်ဂဲၤက့ၤလီၢ်ကဝီၤပုၤတၢ်တဖၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အလုၢ်လၢထူသန့, တၢ်ဆဲးတၢ်လၢ ဒီး တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢအပူၤကွံာ်ပဒိၣ် သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလၢကသ့ၣ်ထီၣ်ထံတမၢၢ်တၢ်တိာ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်အါအါဂီၢ်ဂီၢ်ဒ်သိးကဒီးန့ၣ်လီၤမုၢ်အူဂံၢ်ဘါလၢကီၢ်ပယီၤထံကျိသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ လၢအတၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါဝဲပုၤလီၢ်ကဝီၤဖိဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သန့ကွၢ် ကီၢ်ပယီၤအံၤဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒ်ဒ်မုၢ်အူအတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ် ဒီး အတၢ်တလၢတပုၤဒၣ်တၢ်လီၤ.

တၢ်ခူၣ်ဟီၣ်လၢတၢ်ဖဲတၢ်မၤတဖၣ် ဆဲးလဲၤအသးတပယူာ်ဃီ လၢထံကီၢ်ဒိတဘျဲတက့ၢ် လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးန့ၢ်တၢ်သးလီၤပလိာ်လၢ ပုၤထူလံၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်ဘၣ်လီၤ. အဃီဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်တၢ်လီၢ် တၢ်ကျဲသ့ၣ်တဖၣ်လီၤမူလီၤမၢ်ကွံာ်, သ့ၣ်ပုၤဟးဂုၢ်ဟးဂီၤ, ဒီး ထံကျိထံကွၢ်တဖၣ် ဘၣ်အဘၣ်သီကွံာ်ဝဲဒၣ်လီၤ. ခိဖျါလၢကတီၢ်အံၤ ထံရှုၢ်ကီၢ်သဲးတၢ်ဆိတလဲအဖီခိၣ်, ပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ဒီးသန့ထီၣ်အသးအါထီၣ်



လၢခိၣ်ဃၢၤန့ဆၢၣ်တၢ်အိၣ်ယၢၤသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်လၢတနံၤဘၣ်တနံၤတၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤအဂီၢ်ခိဖျိတၢ်ဖိတၢ်
လံၤတဖၣ်အပူၤအကလံၤထီၣ် ဒီး တၢ်ဖဲးတၢ်မၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်စ့ၤဒိၣ်မးအပီၤလီၤ. ဖဲ ၂၀၂၄န့ၣ်
အပူၤ, မူခိၣ်စူၤထံတဘၣ်လီၤဘၣ်စး ဒီး ဒုးအိၣ်ထီၣ် ထံလုၣ်ဘၢတၢ်လၢအနးနးကျဲၤကျဲၤ, မၤဟးဂီၤ
ကွံၣ်ဟံၣ်ဃီသ့ၣ်တဖၣ်, တၢ်ဖဲးအိၣ်မၤအီၤအလီၤ, ဒီး တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢပူၤ
ထူလံၤဖိအဂီၢ်အါမးလီၤ. န့ဆၢၣ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲ တၢ်မၤဟးဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ တၢ်မ့ၢ်တဂုၤကျဲးစးဘျါဆဲးအီၤလၢ
အဆိအချ့ဘၣ်န့ၣ် မူခိၣ်ကလံၤသီၣ်ဂီၤ ကဆိတလဲ ဒီး ကမၤပျံၤမၤဖုး လီၤကဝီၤထူလံၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်
အတၢ်အိၣ်မူ ဒီး တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၤခိသးသမူ လၢကတီၢ်ယံၣ်သ့ၣ်ဒ်လီၤ.

“ဒုးယၢၤရဲၣ်ကျဲၤ ၁၀၂၇” (လၢအကဲထီၣ်အသးဖဲ ၂၀၂၃န့ၣ်) အလီၤခံ, တၢ်ဆိၣ်သနးလၢတၢ်ကမၤ လၢထီၣ်ပွဲၤ
ထီၣ်ဝဲ ဃိၣ်လိၣ်ကျိထံတမၢၣ်တၢ်တိၣ်ကျဲၤ လၢကလံၤဖိးယိဒိၣ်ကီၢ်စဲၣ်န့ၣ်အသဟီၣ်ဟဲဆူၣ်ထီၣ်ဝဲ ဒီး
ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒုးယၢၤတၢ်သဘံၣ်သဘၣ်တဖၣ် ဒီး ခိၣ်ဃၢၤန့ဆၢၣ်တၢ်ဖျိတၢ်နးသ့ၣ်တဖၣ်လၢပူၤလီၤ ကဝီၤ
ဖိအဂီၢ်လီၤ. လီၤလီၤဆီဆီလၢ UWSA (တရူးအိၣ်လၢအလီၤခံ), ဟံးန့ၢ်အါထီၣ်ဝဲဟီၣ်ကဝီၤဖးလံၤလၢ
ကလံၤဖိးယိဒိၣ်ကီၢ်စဲၣ်ဖဲ လၢယူၤလံ ၂၀၂၄ န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အပီၤ ခူၣ်လီၤတမၢၣ်တၢ်တိၣ်ကျဲၤ ဒီး နီၣ်ဖျါတမၢၣ်
တၢ်တိၣ် ကျဲၤအံၤအိၣ်လၢတၢ်ကတုထီၣ်ဘျိထီၣ်အီၤအဖိခိၣ်လီၤ. တၢ်ဝဲအံၤဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျိ
အိၣ်အမုၢ်လၢခါဆူညါဃိၣ်လိၣ်ကျိအဂီၢ်ဒိစိၤအမုၢ်က့ၤထံကျိလၢအအိၣ်လီၤတဲၣ်က့ၤတဘိဇိၤလၢအယု
လီၤသဘျူ ဒီး ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်မူတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤလၢကလံၤထံးမုၢ်ထီၣ်ကီၢ်အုၣ်ပုၤလီၤကဝီၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်
အဂီၢ်လီၤ.

ပုၤကညီထူလံၤဖိသ့ၣ်တဖၣ် ထီဒါတ့ၢ်ဝဲဃိၣ်လိၣ်ကျိ ထံတမၢၣ် တၢ်တိၣ်ကျဲၤအံၤ ယံၣ်တ့ၢ်မးလံ
လၢကဒိသဒါက့ၤ ခိၣ်ဃၢၤန့ဆၢၣ်ဒီး တၢ်ရဲၣ်သဲကတီၤ က့ၤလီၤကဝီၤတၢ်မူ တဝၢတဖၣ်လီၤ.
ဃိၣ်လိၣ်လီၤကဝီၤအံၤဘၣ်တၢ် ပၢပနီၣ်တ့ၢ်လံအီၤဒိအမုၢ် ICCTs Indigenous Community Conserved
Territories လၢအမုၢ် ပုၤထူလံၤဖိ ဟီၣ်ကဝီၤတတီၤလၢ ကညီဖိတဖၣ် ဟူးဂဲၤလၢခိၣ်ဃၢၤန့ဆၢၣ်
တၢ်ရဲၣ်သဲကတီၤ, လၢအဒိးသန့ထီၣ် အသးလၢတၢ်ထဲသိးတုၤသိး, တၢ်ပၢဖျိၣ်မၤ
သကိးတၢ်လၢတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဆၢတဲၣ်, ဒီး ပုၤတဝၢအ တၢ်ပၢ တၢ်ပြးန့ၣ်လီၤ.
တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒိအံၤတဖၣ်ဒုးဆူၣ်ထီၣ်ဝဲဒိၣ်မိၣ်ကရံၣ်စံၣ်, တၢ်ဃူတၢ်ဖိး, ဒီး တၢ်တီတၢ် ကြံၤ ဒီး တကတီၢ်ဃီ
မၤဆူၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်အိၣ်မူကကြံၤလိၣ်သး ယၢ်ခိယၢ်ခိလၢ ပုၤကညီ ဒီး န့ ဆၢၣ်တၢ်အိၣ် ယၢၤအဘၢၣ်စၢၤ ဒီး
တၢ်မၤဆူၣ်ထီၣ် ကညီပုၤထူလံၤဖိတဖၣ် အတၢ်အိၣ်မူဆူညါ လၢအယုၣ် ကၢဒီးပွဲၤဒီးတၢ်ဃူတၢ်ဖိး န့ၣ်လီၤ.



တနံအံၤ ပယုထီၣ်လၢ တၢ်ကမၤကတၢ်ကွံၣ် န့ဆၢၣ်တၢ်မၤဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤတၢ်တိၣ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ် လၢ တအိၣ်ဒီးတၢ်ယုန့ၢ်တၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိၣ်ခိဖျါ ပုၤကမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒီးတၢ်ကကတိၤခဲးန့ၢ်အါထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဃး တၢ်ပၣ်ပနီၣ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢၤထံကျိသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်သိး တၢ်ကဟ့ၣ်ပျဲအယွၤလီၤသဘျုးအဂီၢ်လီၤ.

ဆူကလုၢ်ဒုၣ်ဖိၣ်တၢ်စုကဝဲၤကရၢၢ်သ့ၣ်တဖၣ်

- လၢကပတုၣ် မၤလီၤမၤကွံၣ်တၢ်တိၣ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ် လၢတအိၣ်ဒီးကမ့ၢ်တၢ်အၢၣ်လီၤတူၢ်လိၣ်ဒီးထီၣ်ဒါသကိးဃိၣ်လိၣ်ကျိထံတမၢ်တၢ်တိၣ်ကျဲၤ ဒ်အမ့ၢ် တၢ်လၢကဒုးဟးဂီၤခိၣ်ဃၢၤန့ဆၢၣ်ဒီး ပုၤကညီတၢ်အိၣ်မူအဂီၢ်.
- လၢတၢ်ကအၢၣ်လီၤဒီးပၣ်ပနီၣ် ပုၤထူလံၤဖိသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ဟံးဃၢၤပၤဃၢၤ ဒီး ကတီၢ်ခိၣ်ဃၢၤန့ဆၢၣ်ကျဲၤသ့ၣ်.
- လၢကဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ရဲၣ်သဲကတီၢ်န့ဆၢၣ်တၢ်အိၣ်ယၢၤတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျုးတဖၣ်လၢအဒိသဒါ ထံဖိကီၢ်ဖိကမ့ၢ် ဒီး မၤဆူၣ်ထီၣ် ယုၣ်ကၢန့ဆၢၣ်တၢ်အိၣ်ယၢၤတၢ်ပၤဆုၢ်ရဲၣ်ကျဲၤအကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဆူ NUCC/NUG

- လၢကမၤသကိးဒီးဂံၢ်ခိၣ်ထံး ကမ့ၢ်တၢ်ကရၢကရိ ဒီး ဟ့ၣ်သဆၢၣ်ထီၣ် ထံဂၤကီၢ်ဂၤပဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢ ကဟံးထီၣ်ဂ့ၢ်ဝီတဘျီဃီ လၢကဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤလီၤကဝီၤပုၤတဝါသ့ၣ်တဖၣ် လၢအတူၢ်ဘၣ် ခိၣ်ဘၣ်တၢ်ခိဖျါတၢ်ထုးထီၣ်န့ဆၢၣ်တၢ်အိၣ်ယၢၤလၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒ်ဘၣ်ထံးသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.
- လၢကပၣ်ပနီၣ် ဒီး လူပိၣ်ထွဲ ခိၣ်ထံးဆူဖိခိၣ် Bottom-up ကီၢ်စၢၤဖျိၣ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ် လၢအဒိး သန့ထီၣ်အသးလၢ နီၢ်ကစၢ်တၢ်န့ၢ်ပၤခွဲးယၢၤ, တၢ်ပၤတၢ်ဆုၢ် ဒီး တၢ်နီၤလီၤတၢ် န့ၢ်ဘျုးန့ၢ် ဖျိၣ်သ့ၣ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.
- လၢကဆိၣ်ထွဲဝဲ ထံကျိလၢအအိၣ်လၢကီၢ်ပယီၤပုၤတဖၣ်ဒ်သိးကယွၤလီၤသဘျုးဝဲ, လၢအပၣ်ဃုၣ်ဒီး ဃိၣ်လိၣ်ကျိ, အံၤရဝဒံၤ, ဒီး ထံကျိအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဆူဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျါပုၤတဝါသ့ၣ်တဖၣ်

- တၢ်တဘၣ်ပၣ်ပနီၣ်ကီၢ်ပယီၤသုးမုၢ်ဒ်အမ့ၢ်ပဒိၣ်ဘၣ်.



- ပတုတ်တံဆိပ်ထွဲပယီသုးကျိပ်စု, ဒီးမုဲကျိပဲဲကွဲတ်တံမသကိး
- ကိပယီသုးမုဲ ဒိဖျိတမလထိပ်ပဲထိပ် အံ့စံ့ယံထံကိသုတ်တဖုတ် အတံအာပ်လီ ၅ ထံပ် ဘုတ်အယိ အံ့စံ့ယံ (ASEAN) ထံကိ ကြးကုကွဲကဒါကုတံအာပ်လီသုတ်တဖုတ် ဒီး မသကိး အထိပ်တံဒီးကလုတ်ဒုတ်တံပံဆာတ်ကရုကရိသုတ်တဖုတ်နုတ်လီ.

တံဆဲးကျိး

- ၁. နိဆံ့မု - +၆၆၉၇၉၉၅၈၁၇၇ (ကညီ, ကိလေ)
- ၂. စီဟဲစု - +၆၆၉၃၀၈၅၅၃၂၆ (ပယီ, ကိလေ)



**Statement from Karen Rivers Watch for International Day of Action for Rivers and
Against Dams
March 14, 2025
(Friday)**

On March 14, 2025, in honour of the International Day of Action for Rivers and Against Dams, the indigenous Karen people living along the Salween River, in collaboration with Karen civil society organizations and environmental activists, gathered on the Salween Riverbank to issue a statement. The declaration emphasizes the free flow of Myanmar's rivers, calls for the termination of the Salween Dam projects, and the recognition of indigenous peoples' rights to peace and self-determination.

Rivers sustain the environment and ecosystems, support biodiversity, and uphold the dignity and survival of the communities that depend on them. Likewise, they serve as a vital source of livelihood for ethnic groups through fishing, trade, and agriculture. Beyond their ecological and economic significance, rivers also hold profound cultural, traditional, and spiritual importance for these communities. Previous governments entered into agreements for the construction of dam projects on Myanmar's rivers, primarily for electricity generation, without consulting local communities. Instead, Myanmar continues to face an electricity shortage, and disrupted livelihoods.

Mining activities have been accelerated throughout the country without the consent of the indigenous people, resulting in the loss of land, deforestation, and the pollution of rivers and streams. Because of the current political situation, people are relying more and more on natural resources to meet their daily needs due to rising commodity prices and a lack of job opportunities. In 2024, heavy and unusual rainfall led to flooding, damaging the homes, agriculture, and food security of the indigenous Karen people. If environmental degradation in Myanmar is not addressed urgently, climate change repercussions will continue to threaten the livelihoods and resilience of these communities in the long term.

Following the 1027 operation that began in 2023, the push to implement Salween dam projects in Northern Shan State is gaining more potential, leading to military conflicts and environmental crises for the local communities. Especially after the Chinese-backed United



Wa State Army (UWSA) took control of large areas in northern Shan State in July 2024, the Kunlon Dam and the Naungpha Dam emerged as potential projects. This has raised significant concerns about the future of the Salween River, one of Southeast Asia’s last free-flowing rivers, and the well-being of the local populations.

The indigenous Karen people have long opposed the Salween Dam project as part of their efforts to protect the environment and preserve local ecosystems. In particular, Indigenous Community Conserved Territories (ICCTs) have been formally recognized as areas where the Karen people engage in environmental conservation, grounded in principles of equality, participatory decision-making, and community-led governance. These initiatives foster democracy, peace, and justice, while emphasizing the reciprocal relationship between human communities and natural resources, thereby advancing a sustainable and peaceful future for the indigenous Karen people.

Today, we call an end to resource extraction projects that exploit the land without the consent of the local communities, and advocate for the recognition of the fundamental right of rivers to flow freely.

To ethnic revolutionary groups

- To halt resource extraction projects being carried out without public consent and oppose the Salween Dam projects, which are detrimental to the environment and social well-being.
- To acknowledge and safeguard the environmental conservation practices of indigenous communities.
- To develop resource management policies that protect the public and strengthen sustainable natural resource management systems.

To NUCC/ NUG

- To collaborate with civil society organizations and urge international stakeholders to take immediate action to support local communities affected by excessive resource extraction.



- To recognize and follow (bottom-up) federal system of natural resource policies based on ownership, management and revenue sharing.
- To promote the free flow of Myanmar's rivers, including the Salween, Irrawaddy, and others.

To International Communities

- To reject the legitimacy of the military council as a government.
- To stop financial support for the military council and its economic corporations
- ASEAN should review the agreement and collaborate with ethnic revolutionary organizations, since the military council has failed to comply with ASESAs five-point consensus.

Contact:

- | | | |
|----------------|-----------------|--------------------|
| 1. Naw Hsa Moo | - +66 979958177 | (Karen, English) |
| 2. Saw Hea Say | - +66 930855326 | (Burmese, English) |